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Az Art Garni Hotel konferenciatermében gyűltek össze az észak-bánáti körzet néhány községének szociálisügyi szakemberei, hogy 
tapasztalatot cseréljenek azokról a problémákról, amelyekkel mindennapi munkájuk során kivétel nélkül valamennyien találkoznak. 

–Az összejövetelen egy-egy adott témára összpontosítanak a résztvevők, de a tanácskozások végén mindig közös állásfoglalásra 
kerül sor egy-egy aktuális témával, így a családon belüli erőszakkal kapcsolatban is. A munka során meg kell állapítanunk, hogy egy 
adott esetben az áldozatnak illetve az elkövetőnek milyen kapacitásai vannak, amire aztán a jövőben építeni tudunk. A júniusban meg-
hozott idevágó törvény sok újdonságot tartalmaz és bizonyos szempontból megkönnyíti a szociális központok munkáját. A törvény 
meghozataláig ugyanis a központok reagáltak elsőként a sajnálatos eseményekre, most viszont a rendőrségé és az ügyészségé az első 
lépés, a szociális központok csak később kapcsolódnak be a folyamatba, abban a fázisban, amikor el kell dönteni, hogyan fogunk 
dolgozni az érintettekkel kapcsolatban. Példának okáért 2016-ban községünk területén mindössze öt fi zikai bántalmazással járó esetet 
jegyeztünk, az idén, a törvény életbe lépése óta eltelt alig öt hónapban már 31-et. Az áldozatok ma már merik jelenteni az esetet, mert 
maguk mögött érzik a törvény védelmét. Sajnos a létszámhiány minket is gátol a munkában, mert ha az önkormányzat nem állt volna 
mellénk néhány szakember bérének felvállalásával, a magyarkanizsai Szociális Központot akár be is csukhattuk volna – nyilatkozta a 
házigazda magyarkanizsai Szociális Központ igazgatója, Telek Krisztina. 

Az igazgatónő elmondta, hogy a közelmúltban fejeztek be egy terápiás kurzust, amelyen Észak-Bácskából nyolcan sajátították 
el a családi erőszakot elkövetőkkel való foglalkozást, ahol arra helyezték a hangsúlyt, hogy ne az elkövetőt, hanem a cselekedetét 
ítéljék el, mert a tettéért mindenki felelős. A felelősséget mindenkinek vállalnia kell a felesége vagy a gyermekei ellen elkövetett akár 
egyszeri, akár folyamatos erőszak miatt. Az elkövető, amennyiben férfi , nem csak férj, hanem apa is, gyermeke tehát az édesanyja 
elleni erőszaknak, ha nem is mindig közvetlen, de gyakran közvetett szemtanúja vagy fültanúja. A terápiás kurzusnak éppen az volt 
a lényege, hogy az elkövetőknél felfedjék viselkedésének okát és megpróbálják elérni, hogy megváltozzon. Az elkövetőkkel való 
foglalkozás a helyi jog hatáskörébe tartozna, az EU ugyanakkor előlátja, hogy ne csak az áldozatokkal, de az erőszak elkövetőivel is 
foglalkozzanak, legyen az férfi , ahogyan az legtöbbször előfordul, de akár nő is.

A magyarkanizsai önkormányzat képviseletében az összejövetelen részt vett Csikós László, a Községi Tanács egészségvédelemmel 
és szociális ügyekkel megbízott tagja is, aki némi meglepetéssel vette tudomásul, hogy az említett esetek már nálunk is előfordulnak. 

– Egy 2015-ös komoly családi tragédia után Szociális Központunk fokozottan fi gyeli a hasonló esetek előfordulásának esélyét. Mindig 
elemezzük, hogy hányan is maradtunk ebben a községben, hányan vannak az olyan, 65 évnél idősebb személyek például, akik folyamato-
san inzultusnak vannak kitéve, illetve megnézzük, mi vár ránk a családi feszültségek miatt, mert a válások okozta traumák meg a gyerekeket 
veszélyeztetik. A családi erőszakok vonatkozásában a tolerancia hiánya, a tűrőképesség minimálisra való csökkenése tapasztalható. E téren 
forszírozni kell a különféle programok alkalmazását, amelyek arra irányulnak, hogy az erőszakos esetek már eleve ne következhessenek 
be. A Magyarkanizsai Egészségházban állandó pszichológiai illetve pszichiátriai ügyelet létezik, az óvodákban, az általános iskolákban és 
a középiskolában is vannak pszichológusok, ők azok, akiktől szükség esetén segítséget lehet kérni. Akkor, amikor már a rendőrség illetve 
az ügyészség beavatkozására van szükség, régen rossz. Segítséget egy-egy esetben nem csak a sértett kérhet, hanem bárki, más nevében is, 
ha környezetében bármilyen jellegű erőszakos cselekményeket tapasztal. Arra biztatom a bántalmazottakat, hogy ne szégyelljék jelenteni 
a családon belüli erőszakot, mert sok mindent meg lehet oldani, ha azt mindenki akarja – vélekedett a tanácsos.  

A kerekasztal magyarkanizsai házigazdái abban bíznak, hogy a tanácskozás hozadékai olyan tapasztalatok lesznek, amelyeket a szo-
ciális központok mindennapi tevékenységük során legalább úgy tudnak majd alkalmazni, ahogyan azt a nap folyamán az igen különleges 
esetekkel foglalkozó szakemberek megosztották velük. Bödő Sándor
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Ne féljünk bejelenteni 
a családon belüli erőszakot!

– Szociálisügyi szakemberek regionális tanácskozása Magyarkanizsán –


